
Демонстрационный вариант 
по английскому языку  

 

Инструкция по выполнению работы 

I. ПИСЬМЕННАЯ ЧАСТЬ 

Письменная часть вступительного экзамена по английскому языку состоит из трёх разделов, 
включающих в себя 31 задание. 

На выполнение заданий письменной части экзаменационной работы отводится 1 час (60 минут). 
В разделе 1 (задания по аудированию) предлагается прослушать два текста и выполнить 10 заданий 

на понимание прослушанных текстов. Рекомендуемое время на выполнение заданий данного раздела – 15 
минут. 

Раздел 2 (задание по чтению) содержит 6 заданий на понимание прочитанного текста. 
Рекомендуемое время на выполнение задания раздела – 15 минут. 

Раздел 3 (задания по грамматике и лексике) состоит из 15 заданий. Рекомендуемое время на 
выполнение заданий раздела – 20 минут. 

При выполнении заданий можно пользоваться черновиком. Записи в черновике, а также в тексте 
контрольных измерительных материалов не учитываются при оценивании работы. 

Баллы, полученные Вами за выполненные задания, суммируются. Постарайтесь выполнить как можно 
больше заданий и набрать наибольшее количество баллов. 

После завершения работы проверьте, чтобы ответ на каждое задание в бланках ответов был записан 
под правильным номером. 

Письменная часть – аудирование, чтение, лексика и грамматика. 
Количество баллов – 31. 
 

II. УСТНАЯ ЧАСТЬ 
 

Устная часть вступительного экзамена по английскому языку включает в себя 2 задания.   
Задание 1 предусматривает чтение вслух небольшого текста научно-популярного характера. 

Время на подготовку – 1,5 минуты. 
 

В задании 2 предлагается принять участие в условном диалоге-расспросе: ответить на шесть 
услышанных в аудиозаписи вопросов телефонного опроса. 
 

Общее время ответа одного учащегося (включая время на подготовку) – 10 минут. Всё время 

ответа ведётся аудиозапись. Постарайтесь полностью выполнить поставленные задачи, говорить 

ясно и чётко, не отходить от темы и следовать предложенному плану ответа. Так Вы сможете 

набрать наибольшее количество баллов. 

Устная часть – чтение вслух и ответы на вопросы. 

Количество баллов – 8. 

 

Общее количество баллов – 39. 
 

 
Желаем успеха! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Демонстрационный вариант 
контрольных измерительных материалов для проведения в 2023 году 

вступительного экзамена в 10 класс МБОУ Гимназии № 2 
 

I. ПИСЬМЕННАЯ ЧАСТЬ 
Раздел 1 (задания по аудированию) 

Сейчас Вы будете выполнять задания по аудированию. Тексты прозвучат два раза. После каждого 
прослушивания текстов у Вас будет время для выполнения и проверки заданий. Все паузы включены в 
аудиозапись. Остановка и повторное воспроизведение аудиозаписи не предусмотрены. 
 

Задание 1. Вы услышите четыре коротких текста, обозначенных буквами А, B, C, D. В заданиях 1–4 
запишите в поле ответа цифру 1, 2 или 3, соответствующую выбранному Вами варианту ответа. Вы 
услышите запись дважды. 

1 This weekend, the language school students can … 

 

 

 

    1)  meet a famous film-maker.  

    2)  go on a day excursion. 

    3)  enjoy a costume party.   
 

 

2 The girl asks her mother to … 

    1)  cook her favourite dish.  

    2)  feed her pet bird.  

    3)  give a book to her friend. 
 

  

3 Why did Amy miss the first lesson? 

    1)  Her alarm clock did not work properly. 

    2)  She confused the days of the week. 

    3)  She had to visit a doctor in the morning. 
 

  

4 Alan wants to borrow … 

    1)  a backpack. 

    2)  a bicycle. 

    3)  a tent. 
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 Задание 2. Вы помогаете своему другу, юному радиожурналисту, проанализировать подготовленное 
им для передачи интервью. Прослушайте аудиозапись интервью и занесите данные в таблицу (задания 
5-10). Вы можете вписать не более одного слова (без артиклей) из прозвучавшего текста. Числа 
необходимо записывать буквами. Вы услышите запись дважды. 

5 Favourite school subject 
 

 

6 Dream tourist destination 
 

 

7 Favourite food 
 

 

8 Regular sports activity 
 

 

9 The job he/she would like to do in the future 
 

 

10 Number of the Internet followers 
 

 

 
Раздел 2 (задания по чтению) 

 
Задание 1. Вы проводите информационный поиск в ходе выполнения проектной работы.           

Определите, в каком из текстов A–F содержатся ответы на интересующие Вас  

вопросы 11–17. Один из вопросов останется без ответа.  

11 What can the Indian ancient drawings tell us about? 

12 Why do people come to the holy waters?  

13 Where are Indian movies made?  

14 Why is India getting more and more popular with tourists?  

15 How can travellers escape the heat?  

16 Which ancient language influenced modern languages a lot?  

17 Why is the Indian capital called a city of contrasts? 

 

A. The world’s first university was established in India in 700 BC, where more than 10,500 students from around 

the world studied more than 60 different subjects. The training was conducted in Sanskrit. Nowadays, Sanskrit is 

considered to be the mother of all the European languages. Its elements can be traced in most of them.  

B. The most frequently visited place in India is Delhi, the capital city of the country. It seems to be divided into 

two parts. New Delhi is a modern city with hi-tech architecture, tourist attractions and modern facilities. Old Delhi 

is several centuries old, with narrow streets, ancient churches and noisy bazaars. Lots of people live in slums 

without the most essential facilities like toilets and running water.  

C. People all over the world know of India’s greatest river, the Ganges.  The river looks extremely beautiful in the 

morning light. It is the subject of thousands of prayers. It has become a common ritual for pilgrims to gather by 

the holy river in the mornings. It is believed that bathing in the Ganges helps to cure all kinds of diseases and can 

improve your life in general.  

D. Indian climate differs from one part of the country to another. The air is cool and fresh in the mountains, but in 

the plains it is usually very hot and dry, so even a short trip can be very hard for an inexperienced traveller. That is 

why tourists are always glad to have a rest at one of the numerous stations in the hills. There they can enjoy a 

nice cup of real Indian tea, the most refreshing drink in such a climate. E. India is not all history. It is also famous 

for its Bollywood industry, which produces different films. Indian films have always had their own style; they are 

rich in music and dancing. Though the industry is still developing, many Indian film stars have received Oscar 

prizes and are known throughout the world. The home of Bollywood is Mumbai, also known as a busy port and 

the country’s commercial centre.  

F. There is an unusual treasure hidden in the Indian mountains. These are striking ancient temples cut in the 

rocks. For example, the Buddhist cave temples at Ajanta were built at least 2,000 years ago. Inside the caves on 



the walls, tourists can see animal images and pictures of people’s lives. Some researchers believe that the 

interpretation of the images can help us to learn a lot about people’s lives in ancient times. 

 
Запишите в таблицу выбранные цифры под соответствующими буквами. 

A B C D E F 

      

 
 

Раздел 3 (задания по грамматике и лексике) 
Задание 1. Прочитайте приведённый ниже текст. Преобразуйте слова, напечатанные заглавными 

буквами в конце строк, обозначенных номерами 18––26, так, чтобы они грамматически 

соответствовали содержанию текста. Заполните пропуски полученными словами. Каждый пропуск 

соответствует отдельному заданию 18––26. 

July 17th was coming. It would be Mark’s __________________ birthday.                                    18     THIRTEEN 

His Mum asked him what he __________________ as a gift.                                                                      19     WANT 

Mark answered at once that his dream was to have a telescope to watch the stars.   

Mum __________________ her head doubtfully.                                                                               20     SHAKE 

She knew that Mark enjoyed learning about space but a telescope was an _____________                21   EXPENSIVE 

present than they had planned.  

After dinner the parents had a discussion about the present. 

 “I think we should give Mark the telescope,” Dad said. 

“But we __________________ all our savings already,” Mum responded.                                     22      SPEND 

 “We bought some new furniture and paid for our holidays. I wish we ____________ buy                   23      CAN 

him this present but we really can’t.”  

 “I think, we can,” Dad smiled. “Look, I’ve got an old friend, Nick, whose father was interested in astronomy.  

His father died many years ago, and Nick keeps all his things in the attic. I think he __________         24     AGREE  

to sell us his telescope at half price.”                                                       

Nick __________________ roses in the garden when Mum and Dad arrived at his house.          25    PLANT 

 “Yes, sure,” he said. “There are lots of __________________ in the attic.                                                 26    BOX 

You can take whatever you want for Mark for free. I’m glad he’s taking up my father’s  hobby.”    

 

Задание 2. Прочитайте приведённый ниже текст. Преобразуйте слова, напечатанные заглавными 

буквами в конце строк, обозначенных номерами 27––32 так, чтобы они грамматически и лексически 

соответствовали содержанию текста. Заполните пропуски полученными словами. Каждый пропуск 

соответствует отдельному заданию 27––32. 

At school, writing essays was a real problem for me, and my grades were always low.  

 ____________enough, I didn’t like writing and tried to avoid writing lessons at all costs.                     27 NATURAL 

 I thought I didn’t have enough __________________ for any kind of writing.                                        28  IMAGINE 

 I only understood what my problem was after school. In a _______________journal                            29  SCIENCE 

I saw an article about children’s writing problems.  

The author claimed that anyone could become a good __________________ if they learned               30  WRITE 

some rules.  I read and reread the article several times. Then I tried to use the information in practice.  

 I have never become a professional journalist but from time to time I publish some pieces of my        

__________  writing on my blog.                                                                                                              31  CREATE 

 My friends find these essays and stories very __________________.                                                     32  ENJOY 

 

 

 

 

 



II. УСТНАЯ ЧАСТЬ 

Task 1. You are going to read the text aloud. You have 1.5 minutes to read the text silently, and then be ready to 

read it aloud. Remember that you will not have more than 2 minutes for reading aloud.  

Human activity creates waste. The problem isn’t new and space is no exception to the rule. Dead satellites, rocket 

stages and other things are littering our planet’s orbit. They are getting dangerously close to space stations and 

there is a great possibility of an accident. Space stations could be completely destroyed by the rubbish. In 1983, a 

tiny piece of paint from a satellite made a big hole in the side window of a spaceship. There is a great need to 

“clean up” space and to take away 3,000 tons of space rubbish. To solve the problem, scientists and engineers are 

designing special spaceships that will collect and recycle space rubbish. 

 

 

Task 2. You are going to take part in a telephone survey.  

You have to answer six questions. Give full answers to the questions. 

Remember that you have 40 seconds to answer each question.  
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Демонстрационный вариант 
контрольных измерительных материалов для проведения в 2023 году 

вступительного экзамена в 10 класс МБОУ Гимназии № 2 
 

БЛАНК ОТВЕТОВ (письменная часть) 

Аудирование 

Задание 1. 

1 2 3 4 

 
 

   

 

 Задание 2.  

5 Favourite school subject 
 

 

6 Dream tourist destination 
 

 

7 Favourite food 
 

 

8 Regular sports activity 
 

 

9 The job he/she would like to do in the future 
 

 

10 Number of the Internet followers 
 

 

 

Чтение 

Задание 1. 

A B C D E F 

 
 

     

 

Лексика и грамматика 

Задание 1. 

18 
 
 

19 20 21 22 

23 
 
 

24 25 26 --- 

 

Задание 2. 

27 
 
 

28 29 

30 
 
 

31 32 

 

Количество баллов – 31. 

  

Набранное количество баллов - _______ 



БЛАНК для экзаменатора (устная часть) 

 

Чтение вслух 

Поле для записи ошибок 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

Ответы на вопросы 

NN Комментарии экзаменатора 

1  
 
 

2  
 
 

3  
 
 

4  
 
 

5  
 
 

6  
 
 

 

 

Количество баллов – 8. 

Набранное количество баллов - ______ 

 

 

Максимальное количество баллов за весь экзамен – 39. 

 

Набранное количество баллов за весь экзамен  - __________ 


